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Abstract

The  toxicity  and  hypoglycemic  properties  of  the  medicinal  weed 

phyllanthus niruri were the subject of this study.

Forty one - day old Bovans type cockerels were used in this study, 

32 non-insulin dependent  diabetes mellitus (NIDDM) patients  were also 

participated in this study, and other 14 NIDDM patients also were selected 

and served as control.

The  aim  of  this  study  were  to  test  if  the  herb  p.  niruri  possess 

hypoglycemic  activity  by  lowering  blood  glucose  level  when  NIDDM 

patients treated with capsulated plant powder tablets of 250mg/ capsule and 

to rule- out the toxic action of the herb on experimental birds when fed a 

diet containing different concentration of p. niruri plant powder mixed with 

the bird diet at 1% 5% and 10%. 

The birds after the acclimatization period were divided into 4 group 

and treated as follows:

1. Group (A) contain 5 chicks and kept as control by feeding the birds the 

normal diet which consist of a mixture of 5% concentrator, 20% ground 

nut cake, 11% wheat prans and 0.5% sodium chloride.

2. Group (B) consist of 11 chicks were fed by 1% of the herb phyllanthus 

niruri mixed with the normal diet.

3. Group (C) contains 12 chicks fed with a diet mixed with 5% P. niruri 

plant.

4. Group (D) contains 12 chicks fed with a dried mixed with 10% P. niruri 

plant.

During the course of the experiment all birds in the 4 groups were 

kept under observation to detect the progress of the growth and behavior of 

the birds and observe any signs of toxicity or other illness. 
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After the termination of the experiment, some of the bird internal 

body  organs  such  as  intestine,  liver,  kidney  and  heart  were  taken  and 

subjected to histopathological examinations.

Blood samples from the birds were also taken during and after the 

feeding experiment for biochemical and hematological investigations.

 As far as the study of the hypoglycemic action of  P. niruri was 

concerned,  32 NIDDM were involved in this  study in which they were 

given 6 tablets of  P. niruri dried powder manufactured at Wafrapharma 

Medical Core, Omdurman, Sudan, each capsule contains about 250 mg of 

plant powder.

The  treatment  experiment  continued  for  60  days,  during  which 

samples  of  blood  were  taken  from  each  participant  and  subjected  to 

biochemical  and hematological  examinations.  Blood samples were taken 

after  the  end  of  the  treatment  period  in  either  group  of  the  study  and 

biochemical and hematological parameters were estimated. 

The results obtained from this study showed that throughout and up 

to the end of treatments period, birds of either group fed p.niruri powder 

maintained normal growth condition and healthy appearance, no symptoms 

of  toxicity  or  abnormal  behavior  were  apparent.  Biochemical,  and 

hematological  investigations  of  blood samples  taken from chicks  during 

and at  the termination of  the feeding experiment (3 weeks),  showed no 

significant alteration; from control chicks when statistically assessed at    p 

< 0.05 except remarkable and significant changes were achieved in blood 

glucose level of treated birds in comparison to control birds at p < 0.05 of 

probability.

Histopathological  examinations  of  some body organs  of  the  birds 

(intestine,  liver,  kidney,  heart)  after  the  feeding  treatment  of  different 

concentration of phyllanthus niruri plant mixed with chicks diet at 1%, 5% 

and  10%,  showed  no  abnormality  from  control,  no  specific  lesions  or 
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hemorrhage,  or  loss  of  architecture  were  detected  up to  the  end of  the 

experiment,  this  findings  lead  to  the  suggestion  and  confirm  that 

phyllanthus  niruri  plant  given  orally  for  certain  period  to  experimental 

chicks  possess  no  toxic  or  poisoning  properties,  and  may  contain  no 

poisonous compound of serious lethal effect.

Testing the effect of the treating 32 NIDDM diabetic patients for two 

months  with  capsulated  tablets  of  dry  powder  of  phyllanthus  niruri  of 

a concentration of 250 mg/tablet revealed that the herb at the first place had 

no features of  side  effects  or  incidence  of  unpleasant  smell,  and also a 

greater feeling of well-being was the common feeling among the NIDDM 

patients. The results of p. niruri treatment also exhibited remarkable and 

significant decrease in blood glucose levels of treated NIDDM patients at p 

< 0.05 compared with control NIDDM patients,  in which random blood 

glucose showed progressive decrease from an average of 200 mg/dl at the 

onset of the treatment (initial value) to 144 mg/dl (p <0.05) after 30 days 

and with 136 mg/dl at 60 days of the experiment (final day) at (p <0.05). A 

significant reduction of about 32% of control value was achieved. Mean 

fasting blood glucose also showed progressive decrease from 150 mg/dl to 

116 mg/dl at the initial day of the treatment at (p <0.05), and to 110 mg/dl 

at the final day of the treatment with p value of <0.05 on the contrary, mean 

2-hours postprandial blood glucose, tend to be as much as stable in both 

diabetic  NIDDM  group  up  to  the  end  of  the  treatment  period.  No 

signification alteration in the initial value (25108 mg/dl), compared with 

the final value (236 mg/d) after 30 days at (p >0.05), and 212.8 mg/dl after 

60 days of the treatment at (p >0.05). The result also indicated that p. 

Other  biochemical  parameters  (total  protein,  albumin,  uric  acid, 

AST,  ATT)  and  hematological  index  (Hb,  RBCs,  WBCs,  PCV,  MCH, 

MCHC) showed no significant changes from control values at any state of 

p. niruri treatment. A positive correlation between blood glucose and urine 

xvi



glucose  were  existed  and  negative  correlations  between  blood  sugar 

parameters and uric acid were also existed.

The  findings  of  this  study  may  suggested  that  phyllanthus  niruri 

taken  as  capsulated  tablets  as  dry  powder  of  250  mg/dl  per  tablet  by 

NIDDM patients  for  60  days,  has  shown  significant  decrease  in  blood 

glucose  level,  and the hypoglycemic  property of  this  herb accompanied 

with no incidence of side effects or bad smell or taste but with a greater 

feeling of well-being. The study also presented data strongly substantiated 

and confirm the literatures information that phyllanthus niruri plant is an 

herb or medical plant of safe and useful usage and contains no toxic or 

poisoning compound and safe oral or internal applications.
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الخلصة
 أجريت هذه الدراسة بغرض التعرف على خواص العشبة الطبية الللتي

Phyllanthusتسللتخدم فللي كللثير مللن السللتعمالت العلجيللة والطبيللة   niruri 
 تمتلك خاصية تخفيض مستوى سكر الجلوكوز في دم مرضللى السللكري مللن
ًا دراسللة سللمية هللذه  النوع الثاني الغير  معتمد على النسللولين كعلج وأيضلل

).Bovan type cockerls chicksالعشبة بإستخدام عدد من طيور التجارب (
ًا فللي تجربللة دراسللة سللمية العشللبة وذات40تم إستخدام عدد    كتكوت

ًا إشتراك عدد  ًا بالسللكري مللن النللوع الثللاني32عمر يوم واحد، وأيض   مريضلل
 بغرض دراسة تاثير هذه العشبة في تخفيض مستوى سكر جلوكوز الدم كمللا

ًا إستيعاب عدد  ًا وذلللك14تم أيض ًا بالسللكري مللن النللوع الثللاني أيضلل   مريضلل
لمعاملتها كمجموعة ضابطة ( مجموعةضابطة).

 4بعد فترة أقلمة وتهيئة الكتاكيت للتجربة لمدة أسبوع قسمت الطيور إلللى 
مجموعات كما يلي:-

  كتللاكيت5):  وتضللم عللدد Aالمجموعللة الولللى (مجموعةضللابطة .1
ووضعت تحت الغذاء العادي للطيور.

ًا وأعطيلت غلذاء يحتلوي11): وتضم علدد Bالمجموعة الثانية (.2   كتكوتل
 .Phyllanthus niruri% من مسحوق العشبة  1على نسبة 

ًا ووضللعت تحللت غللذاء12): وتضللم عللدد Cالمجموعة الثالثللة (.3   كتكوتلل
% من مسحوق العشبة.5يحتوي على 

ًا ووضللعت تحللت غللذاء12): وتضللم عللدد Dالمجموعة الرابعة (.4   كتكوتلل
% من مسحوق العشبة.10يحتوي على 

 إستمرت هذه التجربة لمدة ثلثة اسابيع حيث تللم خللهللا مراقبللة نمللو
 وحركة الطيور ومراقبة ظهور حالت تسمم أو موت بين الطيور حللتى نهايللة
 التجربة، وعند نهاية التجربة أخذت عينات مللن دم الطيللور فللي المجموعللات
 الربعة وتم تحليللل المكونللات الحيويللة لهللا مثللل سللكر الجلوكللوز، الللبروتين
ًا تحليللل مكونللات  الكلي، اللبيومين، إنزيمات الكبد، وحامض اليوريللك، وأيضلل
 الدم الخرى ثم أخذت بعض عينات من العضاء الداخلية لهذه الطيللور مثللل

ًا. الكبد والكلى والمعاء الدقيقة ودراستها نسيجي
 أما فيما يتعلق بدراسة خواص هذه العشبة الطبية كمخفضة لسكر الجلوكوز
 في الدم فقد تم تصنيع المسحوق الجاف لهذه العشبة علللى هيئة كبسللولت
 طبية وذلك بمصنع الدوية بالسلح الطبي بإمدرمان حيث تحتوي كل كبسولة

  ملليجللرام مللن مسللحوق العشللبة الجللاف وذلللك تحللت250علللى حللوالي 
المواصفات القياسية المتبعة في التصنيع الدوائي.

ًا حيث وضع عدد 60إستمرت فترة هذه التجربة    من المرضى32 يوم
ًا  تحت العلج باستخدام الكبسولت  المحتويللة علللى مسللحوق العشللبة يوميلل

ًا تؤخذ بعد الوجبات الغذائية.6بمعدل   كبسولت يومي
 في أثناء سير تجربة المعاملة هللذه أخللذت عينللات مللن دم المرضللى بغللرض

ًا و30تحليللل مكونتهللا عنللد  ًا مللن المعللاملت. أمللا المجموعللة60 يوملل   يوملل
ًا) فقد سمح لهللا بإسللتخدام الدويللة14الضابطة من مرضى السكري (  مريض

المخصصة لخفض السكر.
   نتائج دراسة سمية العشبة على الكتاكيت:.1
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 أوضحت نتائج معاملة طيور التجربة بالتراكيز المختلفة من مسحوق العشللبة
 لمدة ثلثة اسابيع أن الطيور كانت ذات نمللو طللبيعى وبإزديللاد مسللتمر ولللم
 تظهر عليها أعراض التسمم مثل الهزال وعدم الحركللة والسللهال وكللانت ذا
 ت حركة ونشاط طبيعيين طللوال فللترة التجربللة كمللا أوضللحت نتللائج تحليللل
 عينات من دم هذه الطيور عدم وجود تغيرات في تركيللز المكونللات الحيويللة
 للدم مثل تركيز البروتين الكلللى وتركيللز البيللومين وتركيللز حللامض اليوريللك
ٌل أن نتائج تحليلت السكر في دم الطيور أثبتت وجللود ًا إنزيمات الكبد، إ  ويض

 )0.002) و(0.030حالة إنخفاض في سكر الجلوكوز وذو دللة معنوية تبلغ (
). P≤0.05وعند فرق معنوي يعادل أو يساوي (

  لبعض عينات منHistopathological studyأما نتائج الدراسة النسيجية 
 العضاء الداخلية للطيور فإتضح أنه ل توجد تغيرات ذات دللت مرضية تذكر
 في تلك العضاء، مما يخلص إلي أن هذه العشبة عنللد إسللتخدامها بللالتراكيز
 المزكورة ليس لها تأثير سام أو ضار على طيور التجارب، أو ل تحتللوي علللى

أي من المواد التي تسبب حالت التسمم والموت.  
  نتائج دراسة خواص العشبة في خفض سكر الدم:.2

 6 مريض من مرضللى السللكري بمعللدل 32كانت العشبة التي أعطيت لعدد 
ًا ولمللدة  ًا. كللانت ذات طعللم مستحسللن كمللا أفللاد60كبسللولت يوميلل   يوملل

 المرضى، ول يوجد طعم غير مستساق أو رائحللة لهللا غيللر مقبولللة، بللل كللان
 المرضللى فللي غايللة الرضللى والقبللول طللوال فللترة التجربللة أوضللحت نتللائج
 المعاملة أن العشبة لها تأثير واضح في خفض مستويات سكر الجلكللوز عنللد
 دم المرضى حيث يوجد إنخفاض ذو دلله إحصائية معنوية لسكر الجلكوز في

 )  عند بداية المعاملة إلىmg/dl 200الحالة العشوائية حيث إنخفض التركيز (
)mg/dl 144 ًا من المعاملة وإلى (30)  بعد ًا من60)  بعد mg/dl 136 يوم   يوم

ًا هناك إنخفلاض ذو دللله معنويلة فلي تركيلز عللى مسلتوي ( المعاملة وأيض
p≤0.05) 150) فلي تركيلز سلكر بعلد الصليام وذللك بإنخفلاض فلي اللتركيز 
mg/dlعنللد بدايللة المعاملللة إلللى  (mg/dl) ًا وإلللى (30 بعللد 116)    110 يوملل
mg/dl ًا ملن المعامللة. أملا فلي حاللة قيلاس سلكر اللدم بعلد60) بعلد   يومل

 ساعتين من تناول آخر وجبة غذائية فلللوحظ عللدم وجللود تغيللرات تللذكر فللى
 مستوى السكر عند المرضى اثناء وبعللد المعاملللة مقارنللة بللتركيز الجلوكللوز

لدى المجموعة الضابطة.
 كما أوضحت نتائج الدراسة عدم وجود تغيلرات ذات دللت معنويلة إحصلائية
 تذكر عن قياس بعض المكونللات الحيويللة مثللل الللبروتين الكلللى واللللبيومين
 وحامض اليوريك وإنزيمات الكبد.فقد كانت التراكيز ذات مسللتويات متقاربللة

لتركيز المجموعة الضابطة. 
ًا هناك إرتباط موجب بين مستويات الجلوكوز التى  كما أوضحت الدراسة ايض
ًا هنللاك إرتبللاط سلللبى بيللن تركيللز هللذه  تم تقديرها فللي دم المرضللى. وايضلل

السكريات وتركيز حامض اليوريك فى دم المرضى.
phyllanthusوتخلللص هللذه الدراسللة إلللى  أن العشللبة الطبيللة   niruriوالللتى  

 اعطيت لمرضى السللكري مللن النللوع الثللاني الغيللر معتمللد علللى النسللولين
 ملليجللرام250كعلج وعلى هيئة كبسولت مصنعة تحتوي كل كبسللولة علللى 

 من مسحوق العشبة الجاف. كللان لهللا تللأثير مخفللض لمسللتويات سللكر دم ا
 لمرضى بعد فترات المعاملة وانه ل يوجد لها إي تللأثير علللى مسللتوى تركيللز

xix



 لبعض المكونات الحيوية الخرى، مثل البروتين الكلللي واللللبيومين وحللامض
اليوريك وإنزيمات الكبد.

ًا الللى أن العشللبة الطبيللة   .pكمللا تخلللص هللذه الدراسللة ايضلل  niruriعنللد  
 إستخدامها بالتراكيز المذكورة  أعله كغللذاء للطيللور ليللس لهللا تأثيرسللام أو

قاتل على الطيور.
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Abbreviations

Hb: Heamoglobin

RBC: Red Blood Cell Count

TWBC: Total White Blood Cell Count

PCV: Packed Cell Volume

MCV: Mean Cell Volume

MCH: Mean Cell Heamoglobin

MCHC: Mean Cell Heamoglobin Concentration

FBG: Fasting Blood Glucose

RBG: Random Blood Glucose

2-PPG: 2 Hours Postprandial Glucose

Alb: Albumin

AST: Aspartate Transferase

ALT: Alanine Transferase

UA: Uric Acid

UG: Urine Glucose

T-Protein: Total Protein
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